
  حدود یک و سال و اندی از تشکیل شورای ششم شهر 
تهران می گذرد و امروز به جای حناچی شهرداری در 
دست زاکانی است. عملکرد اصولگرایان در اداره شهر 

تهران را چگونه ارزیابی می کنید؟
 برخی اصولگرایان همواره اصلاح طلبان را محکوم می کنند که 

آنها بانی وضع موجود هستند. عملکرد هاشمی و روحانی را بدون 
در نظر گرفتن آنچه در برابر آنها بود را با عملکرد خاتمی مقایسه 
می کنند. آنها نمی توانند آنچه در ذهن خود بافته اند را به مدیریت 
شهری تعمیم دهند. واقعیت آن است که کلیدداری شهر تهران 
در یکی دو دوره در دست اصلاح طلبان بوده و بیشتر شهرداران 

تهران و اعضای شورای شهر اصولگرا بوده اند. از این رو آنها باید 
در مورد آلودگی هوا، ترافیک، عدم توسعه مترو، تخریب باغات، 
شهرفروشی و چندین عنوان دیگر پاسخگوی باشند. امروز که 
حدود 2 سال از عمر شورای ششم گذشته است باید عملکرد این 
شورا و شهردار تهران را مورد پرسش قرار داد اما به علت شرایط 

خاص کشور فعالان سیاسی به صورت ریشه ای به بررسی عملکرد 
شهرداری تهران و شورای شهر ششم نمی پردازند. سوال ها در 
مورد عملکرد شورای ششم جدی است. مهم ترین سوال در باب 
شفافیت است آیا شورای ششم و شهردار فعلی در مورد عملکرد 
مالی شهرداری تهران به مکانیزم های شفافیت دامن زده است؟ یا 

اینکه در باب آن در مقایسه با شورای قبل کوتاهی کرده اند. امروز 
مشاهده می شود که از دل شورای شهر هم به عملکرد مدیران 
شهری نقدهایی در باب های مختلف با وجود یکدست بودن شورا 
و شهرداری وارد است.  شورای پنجم عملا با مقابله با شهرفروشی 
دستان خود را بست اما به سمت ایجاد درآمدهای پایدار برای 

اداره شهر حرکت کرد و تا حدودی هم در این ارتباط موفق بود. 
آیا شورای ششم در این ارتباط گامی برداشته است؟ تا چه میزان 
از شهر فروشی در این شورا جلوگیری شده است تا چه میزان بر 

محور شفافیت تاکید شده است؟ تا 
چه میزان بر ایجاد درآمد های پایدار 
تلاش شده است؟ به نظر می رسد در 
مقایسه با گذشته اگر نگوییم کم کاری 
شده است اما شتابی هم در موارد ذکر 
شده از سوی شهرداری و شورای شهر 

مشاهده نمی شود. 
  چرا مشکلات شهر تهران  
تاکنون حل ناشده است و چه شد 
که تهران با این حجم از مشکلات 

روبه رو شد؟
 تهران 700 کیلومتر مربع وسعت 
دارد و حدود 10 میلیون نفر در آن در 
طول روز کار می کنند. مساله آب و 
کمبود کیفیت آب در برخی مناطق 
آن یک  چالش است. سال هاست که 
مساله آلودگی هوا در دوران سرما 
جدی است و باد است که آلودگی 
را مدیریت می کند.  تهران  هوای 
ترافیک در تهران در برخی مواقع 
به رغم درگیری برخی نهادها در آن، 

آنقدر جدی می شود که روی روان مردم تاثیر می گذارد. این 
درحالی است که لندن هم 10 میلیون جمعیت دارد اما کمتر 
در آن ساخت و سازهای بلندمرتبه مشاهده می شود. از دهه 
70 به این سو به علت مهاجرت به این شهر با بحران های زیادی 
روبه روست. تراکم جمعیت، صنعت و تراکم بحران ها همه در 
پایتخت وجود دارد. این درحالی است که یک درصد سرزمین 
جهان را در اختیار داریم اما در تهران به میزان چند ده  برابر 
مشکلات مختلف داریم. اگر می توانستیم به روستاها رسیدگی 
کنیم، به یقین اینقدر جمعیت در تهران افزایش نمی یافت. اگر 
صنعت در سراسر کشور توزیع می شد، آنقدر در تهران با فشار 
جمعیت برای کار و ترافیک و آلودگی و فقر و ده ها مشکل دیگر 
روبه رو نبودیم. 40 درصد دانشگاه ها و دانشجویان کشور در 
تهران است. 40 درصد صنعت کشور و به تبع آن 40 درصد تولید 
ناخالص داخلی در تهران است. تمام این موارد را خودمان در 
تهران متمرکز کرده ایم. از این رو تهران به اینجا رسید که عملا 
نمی توان آنگونه که باید و شاید در کوتاه مدت در برابر چالش های 

آن ایستاد. 
  آیا نمی توان برای کاهش بحران هایی مانند ترافیک 
و آلودگی به گونه ای برنامه ریزی کرد که حداقل شرایط 

بهبود یابد؟
 به طور یقین اگر مدیریت علمی  باشد، چالش ها و بحران ها 
رفع  شود، تحریم برداشته شود، شاهد بهبود کیفیت زندگی مردم 
در تهران خواهیم بود. 25 میلیون اتومبیل در کشور وجود دارد 
که حدود 8 میلیون آن در تهران تردد دارد. یک چهارم بنزین 
مصرفی کشور هم در تهران سوزانده می شود. 20 میلیون بنزین 
در تهران به صورت روزانه تولید می شود. 4 میلیون واحد مسکونی 
در تهران وجود دارد که بخش قابل توجهی از یک میلیارد 
مترمکعب گاز روزانه مصرفی در ایران را می سوزاند. امروز رئیس 
سازمان محیط زیست اعلام کرده تنها چند درصد اگر اشتباه 
نکنم 38 درصد سوخت تولید شده در داخل استاندارد است. شما 
فکر کنید شرایط به وجود  آید که تحریم لغو شود؛کیفیت سوخت 

افزایش یابد و نیروگاه ها مازوت نسوزانند و سرمایه گذاران 
تشویق به سرمایه گذاری در مترو شوند و دولت دستی باز 
داشته باشد که به وظایف خود در بهبود کیفیت سیستم حمل 
و نقل عمومی کمک کند و به توسعه 
مترو و نوسازی سیستم حمل و نقل 
عمومی بپردازد، در چنین شرایطی 
حتما وضعیت زندگی در تهران و 
تمامی کلانشهرها بهبود می یابد. کما 
اینکه شاهد بودیم کیفیت بنزین در 
دولت روحانی افزایش یافت و در آن 
زمان تهران یکباره برای مدتی از بین 

شهرهای آلوده تهران خارج شد. 
  در دوره پنجم به کدام سو 
حرکت کردید. آیا تلاشی شد که 
از بار مشکلات و چالش های شهر 

تهران کاسته شود؟
 در دوره پنجم اعضای شورای شهر 
تلاش کردند که مطالبات شهروندان 
تهران را مورد پیگیری قرار دهند. 
شعار شورای پنجم تهران شهری 
برای همه بود. یعنی همه شهروندان 
تهران از شمال شهرنشین تا جنوب 
شهرنشین از امکانات تهران برخوردار 
شوند. به نظر می رسد عملا شعار تهران 

برای همه از دستور کار شورای ششم و 
شهردار تهران خارج شده است. شعار 
 ام القرای جهان اسلام را انتخاب کردند. 
شعاری که مناسب است. امروز هزینه 
کردهای شورای شهر و شهرداری تهران 
جای بررسی دارد. نگاهی به بنرهای 
وصل شده در خیابان های تهران نشان 
می دهد که عملا بنرهای خیابان را هم 
مبتنی بر دیدگاه های جناحی خود 

تعریف می کنند. 
  آیا شورای ششم در بحث 
امتداد نگاه شورای پنجم در ایجاد 

شفافیت کم کاری کرده است؟ 
از  یکی  ششم  شورای  عضو  یک 
نزدیکان خود را به مدیر دفتری منصوب 
کرده است، این اقدام نشان می دهد که 
عملا آنها برخی قوانینی که در شورای 
قبل تایید شده بود و بر مبنای آن اجازه 
به اعضای  افراد نزدیک  نمی دادند 
شورای شهر از آن به بعد در سیستم 
مدیریت شهری سمت بگیرند، را نادیده 
گرفته اند. اساسا فرض را بر آن بگذاریم 
که چنین قاعده ای نبوده؛ بهتر نبود که 

از افراد نزدیک به خود در شورای شهر استفاده نمی کردند؟ با 
این وجود تریبون ها را در دست دارند. حال اینکه در آن 4 سال 
که اصلاح طلبان در شورای شهر بودند، غیر از شبکه پنج آن هم 
به صورت مختصر، تریبون ملی در اختیار اصلاح طلبان قرار 
نمی گرفت. حال اینکه اعضای شورای شهر و مدیران شهری از 
این شبکه صدا و سیما به آن شبکه می روند و مرتبا کارهای خود 
را می توانند تبلیغ کنند. البته شانس شورای ششم این بود که 
سامانه شفافیت هک شده است. در حالی که باید تلاش کنند که 

اقداماتی در این زمینه انجام دهند نه اینکه کار را رها کنند.  مرتبا 
در مورد شفافیت در شورای پنجم جلسه می گذاشتیم که هر بار 
بخشی از عملکرد شهرداری در اجرایی و مالی شفاف شود اما 

امروز آیا خبری از این جلسات هست؟
  در شورای پنجم عملکرد هایی را در ساخت مترو و 
بعضا خرید چند دستگاه اتوبوس را مشاهده کردیم آیا 

آن روش که به نفع شهر هم بود در این شورا ادامه دارد؟
 در دوران شورای پنجم هم تعدادی ایستگاه مترو افتتاح شد 
و هم اینکه آقای حناچی توانست تعدادی اتوبوس برای تهران 
بخرد و قراردادهای مناسبی را با خودروسازان برای ساخت 
اتوبوس منعقد کرد اما فعلا که خبر چندانی در مورد ساخت مترو 
و ایستگاه های باقی مانده و تلاش برای ورود اتوبوس هایی که 
حناچی قرارداد آنها را با خودروسازان منعقدکرد، نیست. حداقل 
مسیر خرید اتوبوس هایی که حناچی قرارداد آن را بست، هموار 
کنید. تعدادی اتوبوس هم که وارد سیستم حمل و نقل عمومی 
کرده اند همان اتوبوس هایی است که حناچی قرارداد آنها را بسته 
است و متأسفانه کم لطفی می کنند و این مورد را اعلام نمی کنند. 
به عبارت بهتر شورای ششم با اتوبوس های حناچی پز می دهند 
ده ها ملک و میلیاردها تومان پول توسط شورای پنجم، پس 
گرفته شد. به این موارد ارج نمی نهند و دائم اعلام می کنند بدهی 
برای آنها به جا گذاشته شده است حتی حاضر نیستند اعلام 
کنند که حجم قابل توجهی از بدهی های شهرداری تهران مربوط 
به دورانی است که آقای قالیباف شهرداری تهران را مدیریت 
می کرد. بدهی های شهرداری تهران در دوران شورای پنجم کم و 
بعضا روند بدهی سازی ها متوقف شد. 
  آیا شعارها و عملکر دها 

متناسب با شهر تهران است؟
شهر تهران بسیار پرمشکل و پر 
مساله است و نمی توان اقداماتی 
که انجام داده و یا اینکه در دستور 
کار دارند را نادیده گرفت اما برخی 
شعارهایی که می دهند عملیاتی 
نیست. آقایان شعار داده اند که 
معتادان را جمع آوری خواهند کرد. 
دلسوزان در زمان اعلام این شعار 
اعلام کردند که شعاری ندهید که 
شعارها  این  نمی شود.  عملیاتی 
باعث ایجاد بی اعتمادی در بدنه 
خودشان هم شده است مانند شعار 
4 میلیون مسکنی که دولت داد اما 
عملیاتی نشد و امروز بخشی از مردم 
که به خانه دار شدن در این دولت 
امیدوار شده بودند، ناامید شده اند. 
البته آقای زاکانی اعلام کرده که 
قصد دارد 300 هزار مسکن بسازد 
اما واقعیت آن است که شهرداری 
تهران مسکن ساز نیست. نهادها باید 
شرایط ساخت مسکن را مهیا کنند شهرداری می تواند موانع 
را رفع کند، پروانه های ساخت مسکن را سریع تر صادر کند و 
سامانه هایی در این ارتباط ایجاد کند. نه اینکه شهرداری تهران 
مسکن بسازد. شهرداری تهران همین که بتواند موانع در مسیر 
ساخت مترو را برطرف کند، بزرگ ترین خدمت را کرده است، 
ساخت مسکن وظیفه شهرداری تهران نیست. شهرداری تهران 
اقدامی نکند و باری را بر دوش نگیرد که از وظایف روزانه خود 

هم دور شود. ساخت خانه پیشکش آقای زاکانی؛ مترو بسازید.
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دیدگـــــاهیــادداشــت 
 از سناریوی وقوع جنگ تا روابط با عربستان

خاورمیانه آبستن تحولات بزرگی خواهد بود. منطقه 
خاورمیانه در سال جدید میلادی رخداد هایی قریب الوقوع 
را تجربه خواهد کرد. بایدن در 2023 انتظار خبر های خوب 
از خاورمیانه نداشته باشد. اینها و چند نمونه مشابه دیگر 
گزاره هایی هستند که در چند وقت اخیر، به شکل جدی از 
سوی محافل رسانه ای در ارتباط با تحولات پیش رو در منطقه 
خاورمیانه مطرح می شوند. ناظران سیاسی، جدی تر از هر 
زمان دیگری از وقوع رخداد های بزرگ و سرنوشت ساز نسبت 
به آینده این منطقه در سال جدید میلادی خبر می دهند. 
چند رخداد )تحول( احتمالی خاورمیانه 2023 که هر کدام 
می توانند چالش و آزمونی برای استراتژیست های  سیاست 

خارجی ایران باشند در ادامه می  آید
  احتمالوقوع جنگ 

به قدرت رسیدن مجدد نتانیاهو، در اغما فرو رفتن 
برجام، تعلیق نسبی مذاکرات عادی سازی مناسبات ایران 
با عربستان و طرح پیش بینی های عجیب از احتمال وقوع 
جنگ بزرگ علیه ایران از سوی ناظران سیاسی غربی، از 
جمله مهم ترین زمینه های هستند که از درون آنها سناریوی 
خطرناک وقوع جنگ بزرگ مطرح می شود. وقوع چنین 
سناریویی، شاید در سال های گذشته بسیار غیرمحتمل 
به نظر می رسید، اما در مقطع کنونی همین که موسساتی 
همچون گروه بین الملل بحران یا ریچارد هاس، رئیس شورای 
راهبردی وزارت خارجه آمریکا به طرح آن می پردازند، باید 
جدی قلمداد شود. باید توجه داشت، بسیاری از تحولات 
بزرگ جهانی در نتیجه یک رخداد ناخواسته اتفاق افتاده اند. 
در همین چارچوب، اولین و شاید جدی ترین چالش بزرگ 
برای سیاست خارجی ایران در خاورمیانه 2023 مواجهه با 
سناریویی خطرناک تحت عنوان »امکان وقوع حمله نظامی« 
است. چالشی که احتمال وقوع آن بسیار پایین، اما تامل در 
ابعاد آن برای استراتژیست های سیاست خارجی ایران بسیار 

دارای اهمیت خواهد بود. 
  پرونده تنش زدایی ایران با عربستان

تنش زدایی ایران با عربستان، در چند سال گذشته یکی 
از پرونده های همیشگی ای بوده که در دستور کار دستگاه 
دیپلماسی کشور قرار داشته است. با گذشت بیش از 8 ماه 
همچنان برگزاری دور جدید )ششم( مذاکرات در حالت انتظار 
باقی مانده است. این وضعیت در شرایطی است که مقام های 
سیاسی دو کشور بار ها از آمادگی خود برای گفت وگو و مذاکره 
تاکید کرده اند. اهمیت این پرونده برای دستگاه سیاست 
خارجی ایران این است که تنش زدایی با عربستان می تواند 
گشایشی بزرگ در حل مسائل ایران با کشور های حاشیه 
خلیج فارس داشته باشد. پرونده تنش زدایی با عربستان، 
بدون تردید، چالشی بزرگ است که نیازمند تدبیر ویژه در 

سال 2023 خواهد بود. 
  انتخابات سرنوشت ساز ترکیه 

از سال 2002 تاکنون که حزب عدالت و توسعه در مسند 
قدرت ترکیه بوده، تهران مناسبات خود با آنکارا را با تمرکز بر 
در قدرت بودن یک حزب اسلام گرای معتدل تنظیم کرده 
است. فراز و نشیب هایی از همکاری و تنش طی دو دهه گذشته 
در روابط خارجی دو کشور وجود داشته، اما در یک ارزیابی 
کلان، می توان سطح مناسبات دو طرف را قابل قبول دانست. 
پس از سال ها حضور رجب طیب اردوغان و حزب عدالت و 
توسعه در راس حکمرانی ترکیه، به نظر می رسد سال 2023 

می تواند بستر تغییراتی کلان در این کشور باشد. 
  تحولات آتی میدانی در داخل سوریه

طی سال های اخیر در نتیجه نشست های آستانه و سوچی، 
ایران در کنار کشور های ترکیه و روسیه، نقشی مهم را در 
معادلات میدانی سوریه ایفا کرده است. تعیین تکلیف مناطق 
باقی مانده از سرزمین های سوریه که هنوز تحت کنترل 
حکومت مرکزی قرار ندارد، مهم ترین چالش )مساله( داخلی 

سوریه در سال جدید خواهد بود. 
  پیمان صلح ابراهیم 

در دوسال گذشته، پیوستن عربستان به پیمان صلح ابراهیم 
یکی از موضوعاتی بوده که به طور مکرر از سوی رسانه ها و 
ناظران سیاسی مورد توجه قرار گرفته است. در وضعیت 
جدید، به ویژه بعد از روی کارآمدن مجدد بنیامین نتانیاهو، 
جدی تر از هر زمان دیگری، بحث پیوستن عربستان سعودی 
به پیمان ابراهیم مطرح می شود. در چند هفته گذشته برخی 
از رسانه های غربی، اسرائیلی و عربی نیز از فراهم شدن زمینه ها 
برای عادی سازی مناسبات اسرائیل و عربستان سعودی پرده 
برداشته اند. برآیند احتمالی پیوستن ریاض به این پیمان 
در سال 2023، دومینوی ورود دیگر کشور های عربی به 
فرآیند عادی سازی مناسبات با اسرائیل خواهد بود. بنابراین، 
دقت نظر و تعیین استراتژی برای تعامل با چنین رخدادی، 
دیگر چالش بزرگ برای سیاست خارجی ایران در سال جدید 

میلادی است. 
  آینده تشکیل دولت در لبنان

لبنان، در کنار کشور هایی همانند عراق و سوریه، یکی 
از مهم ترین کانون های تمرکز سیاست خارجی ایران طی 
دهه های گذشته بوده است. این کشور طی سال های متمادی 
بحران در عرصه مدیریت سیاسی و حکمرانی تجربه کرده 
است. حضور بازیگران نزدیک به ایران همانند حزب ا... و 
جنبش امل در صحنه معادلات سیاسی لبنان، موجب شده 
که همواره ایران یکی از بازیگران اصلی در صحنه معادلات 
این کشور باشد. اکنون نقش آفرینی و راهبرد سیاست خارجی 
ایران در قبال تشکیل دولت جدید در بیروت دیگر چالش 

مهمی بوده که نیازمند پردازش و تعیین استراتژی است. 
  وضعیت تنش فلسطین با اسرائیل 

در سال جدید میلادی تشکیل یکی از رادیکال ترین 
کابینه های دولت در تاریخ اسرائیل، امکان تشدید تنش ها با 
فلسطین را به اوج رسانده است. بازگشت نتانیاهو به قدرت، 
همراه با حضور افرادی در راس تصمیم گیری بوده که هیچ گونه 
باوری به راه حل دو دولتی ندارند. آن ها بر استفاده از قوه قهریه 
و تداوم شهرک سازی ها در مناطق اشغالی، تاکید دارند. غالب 
تحلیل ها نیز بر این گزاره صحه می گذارند که احتمالا 2023 
سالی پرتنش در مناسبات میان اسرائیل و فلسطینی ها خواهد 
بود. اینکه ایران چه راهبردی را باید در قبال رخداد های 
احتمالی در باب این مساله در پیش بگیرد، دیگر چالش مهمی 
است که حتما نیازمند تامل و ارائه راهبرد های چند سطحی 

دستگاه دیپلماسی ایران است. 

پرونده سال پنجم  6
a شماره 1474  r m a n m e l i . i r
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مهم ترین سوال در 
باب شفافیت است آیا 
شورای ششم و شهردار 
فعلی در مورد عملکرد 
مالی شهرداری تهران به 
مکانیزم های شفافیت دامن 
زده است؟ یا اینکه در باب 
آن در مقایسه با شورای 
قبل کوتاهی کرده اند. امروز 
مشاهده می شود که از دل 
شورای شهر هم به عملکرد 
مدیران شهری نقدهایی در 
باب های مختلف با وجود 
یکدست بودن شورا و 
شهرداری وارد است

اگر می توانستیم به 
روستاها رسیدگی کنیم، 
به یقین اینقدر جمعیت در 
تهران افزایش نمی یافت. 
اگر صنعت در سراسر 
کشور توزیع می شد، 
آنقدر در تهران با فشار 
جمعیت برای کار و 
ترافیک و آلودگی و فقر و 
ده ها مشکل دیگر روبه رو 
نبودیم. 40 درصد 
دانشگاه ها و دانشجویان 
کشور در تهران است. 
40 درصد صنعت کشور 
و به تبع آن 40 درصد 
تولید ناخالص داخلی در 
تهران است

 هانی زاده: 
  عربستان در پذیرش انصارا... 

در حاکمیت یمن مشکل ایجاد می کند
یک کارشناس مسائل منطقه تاکید کرد که عربستان 
در مساله تمدید آتش بس کاملا جدی است، اما در موضوع 
مذاکرات صلح پایدار با یمن و پذیرش انصارا... در حاکمیت یمن 
مشکل ایجاد می کند. حسن هانی زاده با اشاره به احتمال تمدید 
آتش بس میان عربستان و انصارلله و تلاش هایی برای برقراری 
مذاکرات صلح میان این دو گفت: آتش بسی که به صورت یک 
جانبه از سوی عربستان بعد از هشت سال اعلام شد، برآیند 
شکست میدانی عربستان بود. عربستان با هزینه 350 میلیارد 
دلاری و انهدام هفده تیپ پیاده و مکانیزه خسارت های زیادی 
متحمل شد. 14 کشور در ائتلاف با عربستان علیه انصارا... 
بودند، اما نتوانستند دستاوردی به دست آورد. وی با بیان 
اینکه بعد از حملات موشکی انصارا... به تاسیسات حیاتی 
نفتی عربستان و تغییر معادلات میدانی به نفع انصارا... و تغییر 
دولت در کاخ سفید و خروج جمهوری خواهان و پیروزی 
دموکرات ها، عربستان احساس انزوا کرد افزود: با توجه به نقش 
تخریبی عربستان و بن سلمان و قتل خاشقجی توسط محمد 
بن سلمان دموکرات ها نگاه منفی به حاکمیت عربستان و 
اقدامات و سیاست های آن در منطقه و جهان پیدا کردند از این 
رو حاکمیت در عربستان سعی کرد تا حد زیادی رفتار و رویکرد 
متعادل در پیش گیرد. این کارشناس مسائل منطقه تصریح 
کرد: عربستان از یکسو با ایران وارد مذاکره شد و از فروردین 
سال گذشته بین ایران و عربستان مذاکرات در جریان است و 
طبیعی است که ایران هم در این روند اعلام کرد، عربستان باید 
جنگ خود علیه یمن را پایان دهد و در نهایت شاهد بودیم که 
آتش بس یک جانبه اعلام کرد. هانی زاده با اشاره به سفر هیات 
عمانی به صنعا در رابطه با تمدید آتش بس و مذاکرات صلح 
خاطرنشان کرد: اخیرا هیات عمانی به صنعا رفتند و با انصارا... 
گفت وگو کردند. به نظر عربستان آخرین نفس های خود در 
یمن را می کشد اما باید توجه داشت که پروسه توافق صلح 

طولانی خواهد بود. 

نگــــــاه

آرمان ملی-  احسان اسقایی:»گرانی مضاعف؛ پررویی مضاعف، تورم مضاعف« این کلمات مختصر جملاتی بود که شهردار کنونی تهران در مبارزات انتخاباتی در برابر همتی که او نیز خود را کاندیدای اصلاح طلبان معرفی کرده بود؛ اعلام می کرد. او آمده بود تا نقش 
جهانگیری را در انتخابات 1396 به نفع ابراهیم رئیسی بازی کند. او که روزگاری رقبای خود را به بی غیرتی متهم می کرد  نتوانسته حتی چند ایستگاه مترو افتتاح کند. حال اینکه به طور متوسط هرچند ماه یک ایستگاه مترو در دور شورای پنجم که کلید اداره شهر در 
دست اصلاح طلبان بود، افتتاح می شد. کارنامه شورای ششم نه رنگین تر از شورای پنجم است و نه شهردار منتخب آنها قدرتمند تر از حناچی است.  »آرمان ملی« در ارتباط با عملکرد شورای ششم پایتخت با محمود میرلوحی، فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت وگو 

پرداخته که در ادامه می خوانید. 

 عراق، خلیج فارس و یادآوری چند نکته

مقامات  بیانیه های  و  اظهارات  اخیر  روزهای  طی 
فارس  خلیج  نام  سر  بر  عراقی  سیاسی  چهره های  و 
جنجال برانگیز شده است. بسیاری خُرده گرفتند که دولت 
جدید عراق که دوست و متحد ایران محسوب می شود، چرا 
باید از این نام استفاده کند و به قولی نام غیرواقعی را برای یک 
آبراه بین المللی که همیشه تاریخ و در تمامی اسناد بین المللی 
و تاریخی نامش خلیج فارس بوده است را به کار ببرد؟ قبل 
از هر چیز باید بر این نکته تاکید کرد که شکی نیست خلیج 
فارس، خلیج فارس است و تمام اسناد جهانی غرب و شرق بر 
این واقعیت تاکید دارند، حتی کشورهای عربی نیز تا قبل از 
آنکه جمال عبدالناصر این بذر نفاق را بکارد، این آبراه را خلیج 
فارس می نامیدند. خلیج فارس همان قدر خلیج فارس است 
که اقیانوس هند اقیانوس هند، دریای چین دریای چین، 
خلیج مکزیک خلیج مکزیک، خلیج پاناما خلیج پاناما و دریای 
عمان دریای عمان است. اما یادآوری چند نکته خالی از لطف 
نیست که شاید بد نباشد به آنها توجه کافی شود. همان 
طور که سوریه و لبنان و یمن خلیج فارس را خلیج فارس 
نمی نامند از عراق نیز نباید انتظار داشت که خلیج فارس را 
چیزی مغایر با آنچه کشورها و دولت های عربی و مجامع عربی 
می نامند بنامد.  آنها کشورهای عربی مستقلی هستند که 
تلاش داریم خلاف منافع ملی ما عمل نکنند و حتی الامکان 
از متحدان و دوستان نزدیک ما باشند. این به معنای این 
نیست که این کشورها قرار است هر آنچه ما دلمان بخواهد 
انجام دهند. البته ما حق داریم نسبت به قلب واقعیت اعتراض 
کنیم، به طرف عراقی یا هر طرف دیگری اعتراض خود را بیان 
کنیم و به آنها نارضایتی خود را ابراز داریم اما گمان نکنیم 
چون در برهه ای از تاریخ به آنها کمک های موثر کرده ایم 
پس قرار است در خدمت ما باشند و هر آنچه ما می خواهیم 
انجام دهند. این اشکال وارد است که دولت عراق در اداره این 
اتفاق ضعیف عمل کرد و انتظاری که از آن برای مدیریت این 
موضوع می رفت را برآورده نکرد. دولت عراق می توانست به 
گونه ای رفتار کند که این موضوع به یک جنجال رسانه ای 
تبدیل نشود. بازی جام ملت های عربی خلیج فارس یک 
رویداد مهم برای عراق است که بعد از نزدیک به چهل سال 
در این کشور بحران زده و عبور از روزهای سخت و جنگ و 
تروریسم و کشتار برگزار می شود. اهمیت این بازی ها به قدری 
هست که عراقی ها به بسیاری از مسائل دیگر توجه نکنند و 
توجه خود را به کشورهای شرکت کننده در این رویداد مهم 
ورزشی معطوف کنند. مضافا بر اینکه این رویداد ورزشی 
امید و نشاطی استثنایی برای مردم عراق ایجاد کرده است. 
بار دیگر در اینجا باید تاکید شود که مردم عراق خود را مردم 
عرب می دانند و انگیزه ها و احساسات عربی نزد آنها بسیار 
پررنگ است. بنابراین نباید اجازه داد چنین مسائلی نزد آنها 
تاثیر سوء بگذارد و موجب شود احساسات ضد ایرانی نزد 
آنها برانگیخته شود. فراموش نکنیم ملت عراق برای بیش 
از سه دهه تحت تاثیر اندیشه های به شدت ضد ایرانی رژیم 
بعث بودند و اخیرا طی سال های اخیر است که احساسات 
ضد ایرانی آنها رنگ باخته است. این اشکال به دیپلماسی 
کشورمان نیز وارد است که ضعیف عمل کرده که دیگران 
اجازه می یابند بدیهیات را زیر سوال ببرند و حتی به ما 
چنین طعنه هایی بزنند. دیپلماسی صرفا محدود به یک 
نقطه یا یک کشور یا یک منطقه نیست. دیپلماسی مجموعه 
کنش های دولت ها در سطح بین المللی و جهانی است که به 
آنها اعتبار می دهد و  شأن آنها را به اندازه ای بالا می برد که 
دولتی یا کشوری به خود اجازه نمی دهد به اعتبارشان صدمه 
بزند، چراکه از عواقب آن به خوبی آگاه است. این واقعیت را 
بپذیریم که در جامعه بین المللی ضربه پذیر شده ایم. بنابراین 
این سوال مطرح می شود که دولت عراق با این اقدام چه 
احساس زیان یا غبنی می کند که انجام چنین کاری را به 

خود جرات ندهد؟ 

  علی موسوی خلخالی
کارشناس مسائل بین الملل

 

 

وزارت اطلاعات بیانیه ای تبیینی درباره ماجرای علیرضا اکبری، جاسوس انگلیس 
منتشر کرده است که در بخش هایی از آن آمده است: »انگلیسی ها زمانی که اکبری 
را طی دو مرحله به جاسوسی کشاندند، برای فرارش از ایران نقشه کشیدند، بیش 
از دو میلیون یورو به او دستمزد پرداخت کردند، خانه های اشرافی در وین و لندن 
و جنوب اسپانیا برایش تهیه کردند و خارج از روال عادی به وی کارت اقامت، سپس 
تابعیت و گذرنامه انگلیسی دادند؛ خوب می دانستند که او را به سوی چه سرنوشتی 
سوق می دهند. آیا حضور یکی از مدیران SIS و یک نماینده  پارلمان انگلیس در دادگاه 
لندن برای تسریع در اخذ تابعیت برای اکبری، ناشی از نوعدوستی انگلیسی ها و کمک 
به مهاجران بوده است؟ اجرای این حکم نتیجه مستقیم جنایت دستگاه اطلاعاتی 
انگلیس است. رژیم انگلیس حریصانه از علیرضا اکبری اطلاعات مربوط به پروژه های 
سری نظامی و موشکی ایران، روش های دور زدن تحریم ها، اطلاعات مربوط به 
برخی نهادهای امنیتی، دفاعی و سیاسی کشور و دانشمندان بزرگی همچون شهید 
فخری زاده را درخواست می کردند و آن جاسوس وطن فروش، فارغ از میزان موفقیت، 
نهایت تلاش خود را برای ایفای آن نقش خائنانه به عمل می آورد. خیانت علیرضا 
اکبری به کشورش محصول بازی کثیف رژیم انگلیس، بهره گیری از نقاط ضعفش  
و کشاندن او به مسیر وطن فروشی بود و عملا همان رژیم خبیث باید پاسخگوی 
انحراف، خیانت و مجازات جاسوس اکبری باشد، نه آن که مزورانه لباس عزا به تن کند 
و بانگ خون خواهی وی را سر دهد. وزارت اطلاعات با قاطعیت اعلام می نماید که از این 
پس، بازی با ابزارهای کثیفی چون ویزا و اقامت برای آلوده سازی و یا اعطای تابعیت 
برای رهاندن جواسیس از مجازات ثمری نخواهد داشت و اکنون خط بطلان دائمی 

بر مصونیت کاذبِ ایجاد شده از سوی سرویس اطلاعاتی انگلیس کشیده شده است. 
انگلیسی های حیله گر که هنوز در توهم قرن نوزدهمی »تفرقه بینداز و حکومت کن« 
به سر می برند، القای خطوط شیطانی اختلاف افکنی بین دستگاه های مختلف و سلایق 
کشور را در پیش گرفتند. در همین راستا مجازات قانونی این عنصر خائن را به تعارض 
سلایق سیاسی و مقامات کشور؛ منتسب و هر یک از مقامات و رسانه های انگلیسی، 
بخشی از این سناریو را اجرا کردند. از یک سو اتهاماتی را متوجه برخی دستگاه های 
دفاعی و امنیتی و مسئولین شناخته شده  کشور کردند و در عین حال مزورانه 
خط کشی های جعلی »میانه رو-  تندرو« را برجسته کردند. وزارت اطلاعات قاطعانه 
اعلام می کند که اگر مسئولین کشور و سلایق مختلف سیاسیِ وفادار به ج. ا. ا، نسبت 
به برخی موضوعات داخلی نظرات متفاوتی داشته باشند )که کاملًا طبیعی است( 
اما نسبت به خباثت رژیم انگلیس و دشمنی هایش علیه این ملک و ملّت، اتفاق نظر 
کامل دارند. رویکرد مقامات کشور، رسانه ها و جریان های سیاسی نسبت به مجازات 
جاسوس اکبری مؤید این مدعاست. روشن است که این ضربه سخت وزارت اطلاعات 
جمهوری اسلامی ایران بر پیکره سرویس اطلاعات مخفی انگلیس )SIS( اولین اقدام 
ضداطلاعاتی ایران علیه انگلیس نیست و آخرین آن هم نخواهد بود. اما قطعاً نقطه  
عطفی در شناسایی و برخورد جدی با جاسوسی از ایران اسلامی توسط عناصر خبیث 
انگلیسی است که با قوت و جدیت بیش از پیش ادامه خواهد یافت. از همین رو به 
افرادی که به هر نحو در دام سرویس های جاسوسی افتاده اند توصیه می شود با معرفی 
خود به وزارت اطلاعات از تخفیف در مجازات و رأفت اسلامی بهره مند گردند؛ در غیر 

این صورت از تعقیب و مجازات در امان نخواهند بود.«

با وجود انتقادات شدید مقامات ایران، مقتدی صدر بار دیگر از نام جعلی برای 
خلیج فارس استفاده کرد. به گزارش ایسنا، اخیرا مسابقات فوتبال میان کشورهای 
عربی حاشیه خلیج فارس در بصره برگزار شد و در این جام از نام جعلی )خلیج ع. ر. 
ب. ی( استفاده شد. مقامات ارشد عراقی از جمله مقتدی صدر، رهبر جریان صدر بر 
این نام جعلی تاکید کردند که این امر واکنش شدید مقامات کشورمان را به همراه 
داشت. حسین امیر عبداللهیان، وزیر خارجه کشورمان اخیرا در حاشیه جلسه هیات 
دولت در پاسخ به سوالی در مورد این اقدام مقامات عراقی و استفاده از نامی مجعول به 
جای واژه خلیج فارس گفت: سفیر عراق را فراخواندیم و اعتراض خود را در این زمینه 
اعلام کردیم و آقای نخست وزیر عراق در توئیتی به نحوی مساله را جبران کرد. ناصر 
کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالی در خصوص استفاده برخی 
نهادها و مقامات عراقی از جمله نخست وزیر این کشور از عنوان جعلی برای خلیج 
فارس اظهارداشت: نام خلیج فارس برای این پهنه آبی یک واقعیت تاریخی، همیشگی، 

مستند و انکارناپذیر است و تکرار نام ساختگی، حقیقت را تغییر نمی دهد و مشروعیتی 
برای آن پدید نمی آورد. سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: خلیج فارس از هزاران 
سال پیش در اسناد، نقشه ها، سفرنامه ها و متون کهن به همین نام بوده و تا ابد به همین 
نام باقی خواهد ماند. کنعانی با اشاره به اینکه برای جلب دوستی دیگران نمی توان از 
سرمایه غنی همبستگی تاریخی کشورهای منطقه هزینه کرد، اظهار داشت: روابط 
ایران و عراق فراتر از افراد و نهادهاست و ریشه در عمق تاریخ و تمدن دو کشور و ملت 
دارد. وی همچنین از ارسال یادداشت اعتراضی از سوی وزارت امور خارجه به دلیل 
این اظهارات خبر داد. به رغم انتقاد شدید تهران و احضار سفیر بغداد به وزارت خارجه 
اکنون مقتدی صدر بار دیگر در توئیتی به مناسبت قهرمانی تیم ملی عراق از واژه جعلی 
»خلیج عربی« استفاده کرد. مقتدی صدر در صفحه توییتر خود نوشت: پیروزی بزرگ 
تیم ملی کشورمان در فینال جام »خلیج ع رب ی« در بیست و پنجمین دوره این 
مسابقات که در عراق عزیزمان برگزار شد را به مردم و تیم ملی عراق تبریک می گوییم. 

بیانیه وزارت اطلاعات درباره »علیرضا اکبری«

خیانت اکبری محصول بازی کثیف رژیم انگلیس است

هدف مقتدی صدر چیست؟

استفاده دوباره از عنوان جعلی به جای خلیج فارس

ساخت خانه پیشکش؛ مترو بسازید
در  شورای پنجم روند بدهی سازی ها متوقف شد

شهرداری مسکن ساز نیست

 محمود میرلوحی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 باد
آلودگی هوای تهران را 

مدیریت می کند

 

  در طول سال های اخیر چالش های داخلی و خارجی بیشتر شده 
و دولت ها نیز راهکارهای موثری برای عبور از این چالش ها در نظر 

نگرفته  اند. چرا چالش ها در جامعه ایران حل نشده باقی مانده است؟
مهم ترین چیزی که یک  جامعه و یا یک قوم را زمین می زند دروغ و افراد 
نالایق است. من در صداوسیما و در محضر میلیون ها بیننده نیز همین حرف 
را زدم و به آن تأکید کردم. کسانی که لیاقت پست و مقام را ندارند به شکلی 
رفتار می کنند که اعتقادات مردم را زیر سوال می برند و کشور را با چالش مواجه 
می کنند. در چنین شرایطی وضعیت مردم و کشور چه می شود؟ ما برای مردم چه 
کار کرده ایم؟ این در حالی است که  برخی فقط صحبت می کنند و می خواهند 
با حرف مردم را اقناع کنند. کسی نیست از این  عده این سوال را بپرسد که اگر 
انقلاب اسلامی رخ نمی داد چه کسی شما را به عنوان مدیر انتخاب می کرد. تردید 
نکنید اگر انقلاب نشده بود به بسیاری از افرادی که امروز مدیر هستند پست داده 
نمی شد. من قبل از انقلاب معلم بودم و امروز هم معلم هستم. کسانی که امروز  
مدیر و مسئول شده اند جلوی آینه این سوال را از خود بپرسند که آیا اگر انقلاب 
نشده بود این پست ها را به ما می دادند؟مسئولان کارنامه خود را مرور کنند که 

برای مردم چه کار کرده اند که امروز در چنین وضعیتی قرار گرفته ایم؟ چرا باید 
کشور با این همه  مشکلات اقتصادی مواجه باشد؟چرا باید  برخی از نخبگان و 
متخصصان در حاشیه قرار داشته باشند و کسانی بر مسند کار قرار بگیرند که از 

تخصص و تعهد کافی برخوردار نیستند.
  آیا چالش های امروز به دلیل به حاشیه  رفتن نخبگان است؟

جامعه نیاز به مدیریت دارد و مدیر نیز کسی است که 
دارای تخصص و تعهد باشد. آیا این اتفاق در جامعه ما رخ 
داده است؟آیا ما از مدیران متخصص و با دانش استفاده 
کرده ایم؟ درطول دهه های گذشته ما شعارهای زیادی 
برای رفاه و آسایش مردم دادیم. امروز سوال این است 
که در چه زمینه هایی موفق شدیم و چه دستاوردهایی 
برای زندگی مردم داشته ایم؟آیا کسی که این حرف ها 
را می زند علیه کشور حرف زده است؟ خیر این چنین 
نیست. باید اجازه داد مردم دغدغه هایشان را عنوان کنند. 
چندین سال است که شما مدیران حرف می زنید اما عمل 
نمی کنید. امروز به چه نقطه ای رسیده ایم؟ در پاسخ هم 
عنوان می کنید کشورهای دیگر این کار را انجام داده اند در 
نتیجه ما هم انجام می دهیم. نگاه منفی که درکشورهای 
غربی و برخی کشورهای دیگر در حال حاضر به ایران 
وجود دارد این نگاه در گذشته بسیار کمتر بوده است. 
امروز بسیاری از جوانانی که به سن ازدواج رسیده اند شغل 

و مسکن ندارند. به همین دلیل نیز سن ازدواج در کشور افزایش پیدا کرده است. 
ما باید دلمان برای جوانان و آینده این کشور بسوزد.

  تقسیم جامعه به خودی و غیرخودی چه پیامدهایی دارد؟
ثروت این کشور متعلق به همه مردم کشور است. منابع طبیعی این کشور 
متعلق به هیچ کسی نیست و بلکه متعلق به همه مردم و آینده این کشور است. 
ما از نظر جغرافیایی در شرایطی قرار داریم که این منابع خدادادی در اختیار 
ما قرار گرفته است. این در حالی است که عده ای این منابع را ارزان تر از قیمت 
بازارهای بین المللی می فروشند که تنها امور روزمره کشور را بگذرانند. من به 
عنوان یک فرد ورزشی عنوان می کنم که آیا  یک جایی را مانند استادیوم آزادی 

ساخته اید؟در شرایط کنونی همه ورزش ها در این ورزشگاه بازی های خود را انجام 
می دهند. اگر  این ورزشگاه  ساخته نمی شد مدیران کنونی بازی های ورزشی 
را کجا برگزار می کردند؟ تا کی نمی خواهیم این واقعیت ها را ببینیم؟  عده ای 
تنها برای اینکه در جایگاه خود حضور داشته باشند از همدیگر تعریف و تمجید 
می کنند تا عمر مدیریتی بیشتری داشته باشند. اگر نمی توانید مدیریت کنید 
بروید و در خانه هایتان بنشینید. مگر ما که16 سال 
است خانه نشین  شده ایم چکار کرده ایم. در خانه با 
افتخار نشستیم. اگر راست می گویید شما مدیریت 

کنید تا ما لذت ببریم. به هر حال ایشان وزیر 
شدند در حالی که در رشته دو و میدانی فعالیت 
می کردند. توصیه من به ایشان این است که 
آقای وزیر ورزش در طول ماه29 روز برای  
دولت می دوی یک روز هم برای مردم بدو. 
ایشان باید به مردم بگوید که در ماه هایی که به 
عنوان وزیر ورزش انتخاب شده چه عملکردی 

داشته است. در طول این سال 
از  ملی  ورزشکار   86 ها
کشور مهاجرت کرده اند 
و یا تابعیت خود را تغییر 
داده اند.ورزشکارانی که 
باقی مانده اند نیز نسبت 
به وضعیت خود انتقاد دارند. با رویکرد سلبی هم 

کار درست نخواهد شد.
  چرا در مقابل ورزشکاران و هنرمندان 
منتقد رویکرد سلبی در پیش گرفته شده 

است؟
من یک فرد ورزشی هستم و می دانم برخی 

بیشتر از سهم خود را گرفته اند و رفته اند اما برخی 
از این ورزشکاران منتقد با توانایی ها و استعداد خود به 

افتخارات زیادی دست پیدا کردند و حرفی که می زنند 

در راستای مطالبات و حقوق مردم است. من در سه حوزه فعالیت دارم. من هم 
بازاری ام، هم ورزشی و هم دانشگاهی و به همین دلیل با مردم در ارتباط هستم. 
چیزی که امروز جامعه ما از دست داده و دیگر نمی تواند آنها را به دست بیاورد 
جوانی است. من بعد از انقلاب هم مسلمان نشده ام و بلکه قبل از آن هم مذهبی 
بودم. اگر یک نفر در بین ورزشکاران رژیم گذشته مذهبی بود من بودم. امروز هم 
دلم می سوزد که این حرف را می زنم. ما برای این مردم چه کرده ایم؟ چرا نماینده 
تهران که می تواند با 5 میلیون وارد مجلس شود با 1 میلیون و یک پنجم رأی 
مردم وارد مجلس می شود؟ این در حالی است که نماینده آخر تهران یک 
پنجاهم رأی مردم را به دست می آورد. این وضعیت در سایر بخش ها 
نیز وجود دارد. صداوسیما نیز از صبح تا شب از همه چیز تعریف 
می کند. صداوسیما تاکنون چند بار از من دعوت کرده که هر بار 

این دعوت ها را رد کرده ام.
  چرا دعوت صداوسیما را رد می کنید؟

به دلیل اینکه در صداوسیما نمی توان همه واقعیت ها را گفت. 
آیا اگر کسی واقعیت ها را بیان کند کار اشتباهی انجام داه است؟ اگر 
به مردم احترام گذاشتید، آنها را تکریم کردید، برای آنها رفاه 
وآسایش ایجاد کردید مگر مغز مردم عیب دارد که در 
خیابان ها اعتراض کنند؟ مردم به فوتبال علاقه مند 
هستند. چرا اجازه نمی دهید برای تماشای بازی ها 
به استادیوم ها بروند؟ رئیس فدراسیون فوتبال قبل 
از ثبت نام از من مشورت خواست و گفت می خواهم 
بروم و کسب آبرو کنم. من به ایشان گفتم آن تتمه 
آبروی خودتان را هم می گذارید و می روید. در 
شرایط کنونی سوالم این است؟ این چه فوتبالی 
است که بدون تماشاگر برگزار می کنید؟ امروز 
وزیر ورزش و رئیس فدراسیون فوتبال در بین مردم 
حضور پیدا کنند که آیا  محبوبیتی در بین مردم 
دارند؟مدیری که قصد دارد در جامعه مدیریت کند 
در مرحله نخست باید از جامعه بپرسد که آیا جامعه او را 

قبول دارد و دوست دارد مدیر شود یا خیر؟ 

محمد دادکان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

با تعریف و تمجید نمی توان کشور را مدیریت کرد
      آقای وزیر ورزش29 روز برای دولت می دوی یک روز هم برای مردم بدو                       چرا نتوانستیم یک ورزشگاه مانند آزادی بسازیم؟

      بارها دعوت صداوسیما را رد کرده ام                            به رئیس فدراسیون گفتم تتمه آبرویی که داری هم می گذاری و می روی
آرمان ملی- احسان انصاری:»عده ای تنها برای اینکه در جایگاه 
خود حضور داشته باشند از همدیگر تعریف و تمجید می کنند تا عمر 
مدیریتی بیشتری داشته باشند. اگر نمی توانید مدیریت کنید بروید 
و در خانه هایتان بنشینید. مگر ما که16 سال است خانه نشین  شده ایم 
چکار کرده ایم. در خانه با افتخار نشستیم. اگر راست می گویید شما 
مدیریت کنید تا ما لذت ببریم. به هر حال ایشان وزیر شدند در حالی 
که در رشته دو و میدانی فعالیت می کردند. توصیه من به ایشان این 
است که آقای وزیر ورزش در طول ماه29 روز برای  دولت می دوی 
یک روز هم برای مردم بدو.« جملات ذکر شده اظهارات دکتر محمد 
دادکان، رئیس اسبق فدراسیون فوتبال در گفت وگو با »آرمان 
ملی« است. دکتر دادکان در این گفت وگو به مهم ترین چالش ها 
و فرصت های پیش روی جامعه پرداخته که در ادامه ماحصل این 

گفت وگو را می خوانید.

ثروت این کشور متعلق 
به همه مردم کشور است. 
منابع طبیعی این کشور 
متعلق به هیچ کسی 
نیست و بلکه متعلق به 
همه مردم و آینده این 
کشور است. ما از نظر 
جغرافیایی در شرایطی 
قرار داریم که این منابع 
خدادادی در اختیار ما 
قرار گرفته است


